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پنج ش��نبه 10 دی   1394  | 19 ربی��ع الاول 1437 || روزنامه جوان |  شماره 4712 گردش خون اقتصاد كند شده است! 
آمارهاي گمرك از وضعيت تجارت خارجي نش��ان از عميق تر ش��دن 
ركود دارد و تراز بازرگاني خارجي كش��ور اگرچه مثبت است، اما مؤيد 
حال و روز خوب اقتصاد نيس��ت. اس��تقرار تراز تج��اري در نقطه هاي 
پايين تر اگرچه مثبت است اما با قدر مطلق كوچک تر پيامي ندارد جز 
كوچک شدن حجم اقتصاد كه اگر در كنار آمار تخصيص منابع بانكي به 
فعاليت هاي عمراني آنها را به عنوان موتوري محرك در اقتصاد بدانيم دو 
مؤلفه پيام هاي تأسفباري را از نتيجه سياستگذاري هاي اقتصادي به ما 
نشان مي دهد.  در واقع از يكسو كاهش ميزان صادرات كه عمدتاً ناشي 
از كاهش قيمت نفت و فرآورده هاي آن است، نشان مي دهد برنامه ريزان 
بيشتر گرفتار ضربه هاي ناشي از كمبود بودجه هستند و در سوي ديگر 
كاهش واردات نش��ان خطرناك تري از كم تحرك��ي بخش هاي مولد و 
مصرف دارد زيرا نگاهي به تركيب واردات مؤيد كاهش تأمل برانگيز سهم 
كالاهاي سرمايه هاي و واسطه اي )كالاهايي كه براي توليد به كار مي رود( 
اس��ت.  به عبارت بهتر اگر جريان واردات و صادرات را به مثابه جريان 
خون در سرخرگ ها و سياهرگ هاي اقتصاد تشبيه كنيم كه در نهايت 
به توليد و مصرف اكسيژن و مواد لازم براي ادامه حيات را مي رسانند، 
آمارهاي گمركي نشان مي دهد هر دو نوع رگ دچار مشكل شده و باعث 
كند شدن گردش خون در اقتصاد شده اند؛ اقدامي كه در صورت ادامه 
وضعيت موجود به تحرك كمت��ر و خوابيدن بخش هاي مختلف منجر 

مي شود و اقتصاد را دچار عوارض ناشي از كم خوني خواهد كرد. 
حجم تجارت ايران به مثابه ميزان كل خون در جريان، به شدت كاهش 
يافته و مواد لازم را به قسمت هاي مختلف اقتصاد نمي رساند، به نحوي 
كه طي هشت ماه اول س��ال، واردات حدود 5/6 ميليارد دلار كاهش 
يافته و صادرات نيز 3/1 ميليارد دلار كم ش��ده است. بديهي است در 
صورت ادامه چنين روندي بايد منتظر كاهش بيشتر حجم صادرات نه 
فقط به لحاظ ارزي)كه بخشي از آن ناشي از كاهش قيمت نفت است( 
بلكه به لحاظ وزني نيز بود، آنچنان كه آمارهاي هشت ماهه گمركي نيز 
مؤيد اين موضوع است و پيش بيني ها از مدل رگرسيوني صادرات نيز با 
فرض ثابت ماندن شرايط مؤيد همين ادعاست، زيرا وقتي ورودي هاي 
كالاها كاهش يافته و تحرك اقتصاد را به حداقل رسانديم تا كاهش تورم 
به عنوان يک دستاورد تبليغاتي را منظور كنيم از تحريک بخش توليد 
غافل مانديم و به اين ترتيب سياس��ت هاي كاهش تورم نيز بر مبناي 
كاهش تقاضا استوار شده و كمبود جريان خون و نرسيدن درست خون 

به بخش توليد آن بخش ها را معلول مي كند. 
 به عبارت بهتر در شرايطي كه انتظار داشتيم حجم مبادلات خارجي با 
مذاكرات و به نتيجه رسيدن آن منجر به افزايش گردش خون در اقتصاد 
ش��ود، اما سياس��تگذاري هاي داخلي و البته عوامل خارجي) از قبيل 
تحريم هاي هوشمند و كاهش قيمت مواد خام و نفت و فرآورده هاي آن( 
موجب كند شدن اين روند شده و وعده هايي كه تاكنون از سوي غربي ها 
داده ش��ده و ديد و بازديدهاي دهها هيئت خارجي نتيجه اي معكوس 
داشته است. آيا همچنان به دراز كردن دست خود به سوي غرب ادامه 
خواهيم داد يا اولويت را در بهبود وضعي��ت داخلي و حمايت از بخش 

خصوصي مولد خواهيم كرد؟

ظاهراً عده اي در دولت »تنظيم بازار« و ارزان  
نشدن قيمت سيب زميني را مهم تر از سلامت 
جان مردم مي پندارند، ش�ايد هم قرار اس�ت 
»تنظي�م س�ود« س�رمايه داران واردكنن�ده 
برنج به هم نريزد، اما به ه�ر صورت موضوع با 
تأييد و تكذيب س�ازمان هاي  مربوطه درحال 
پاس�كاري اس�ت، به ط�وري كه مع�اون وزير 
جهاد با اظهار بي اطلاعي از توزيع اين برنج ها، 
تاريخ مصرف برنج را ۱۸ ماه اعلام كرده است. 
پس از امح��اي 1۷ هزار تن س��يب زميني در ماه 
گذشته و امحاي خرما  توسط تعاون روستايي اين 
بار نوبت به توزيع برنج هاي تاريخ مصرف گذشته 
وارداتي مي رسد؛ محموله هاي برنج آلوده و تاريخ 
مصرف گذشته اي كه از انبارهاي شركت بازرگاني 
دولتي بين مردم به ويژه در ايام محرم توزيع شده 
بود، اين روز ها در حال پاس��كاري بين مسئولان 
مربوطه اس��ت و وزي��ر جهاد كش��اورزي به جاي 
احساس نگراني براي سلامت مردم، آن را طبيعي 
قلمداد كرده و گفته كه تمديد تاريخ مصرف برنج ها 
يک امر طبيعي به شمار مي آيد، البته سخنگوي 
هيئت رئيسه مجلس نيز روز گذشته در واكنش به 
توزيع اين برنج ها گفت مي خواهند هزاران تن برنج 
آلوده و تاريخ مصرف گذشته را از انبارهاي شركت 
بازرگاني دولتي ب��ه انبارهاي ديگر منتقل كرده و 
با تغيير بس��ته بندي و نصب تاريخ جديد در بازار 
مصرف توزيع كنند. حال سؤال اين است: دولتي 
كه براي تنظيم بازار و كاهش قيمت سيب زميني 
احساس نگراني كرده و سيب زميني سالم محصول 
زحمت كش��اورز ايراني را امحا مي كند، چرا براي 
سلامت و جان مردم احس��اس نگراني نمي كند و 
برنج آلوده و فاسد وارداتي متعلق به سرمايه داران 

را بين مردم توزيع مي كند؟!
به گفته فع��الان ب��ازار، دلالان برنج هاي وارداتي 
در س��ال هاي اخي��ر از نابس��اماني ب��ازار س��ود 
برده اند، به طوري ك��ه به رغم كاهش قيمت هاي 
جهاني، برنج ه��اي وارداتي را ب��ا قيمت هاي بالا 
به مصرف كنن��دگان ايراني تحمي��ل مي كنند، 
اما نكته جالب حمايت برخي س��ازمان ها از اين 
واردكنندگان و حفظ منافع آنهاست. البته حمايت 

از منافع واردكنندگان ك��ه در دولت تدبير بيش 
از گذش��ته بوده، علاوه بر واردكنن��دگان برنج به 
واردكنندگان كودهای كش��اورزی نيز س��رايت 
كرده، به ط��وری كه معاون وزي��ر جهاد كودهای 
واردات��ی را به كودهای داخل��ی ترجيح می دهد. 
همچنين اين روزه��ا اخباري مبن��ي بر امحاي 
خرماهاي خريداري شده توسط تعاون روستايي 

در سال گذشته نيز منتشر شده است. 
    وزارت جهاد كشاورزي خرما را هم 

امحا كرد 
همچني��ن دبيركل انجمن خرم��اي ايران گفت: 
نمي دانم خرمايي كه تعاون روس��تايي خريداري 
كرده در كجا معدوم شده است، فقط مي دانم كه 
اين اتفاق توسط اين سازمان به علت فروش نرفتن 
خرماي خريداري شده افتاده و در نتيجه خرما در 

مكاني نيست و نابود شده است. 
علي اصغر موسوي در گفت و گو با فارس در پاسخ 
به اين س��ؤال كه با توجه به اعلام قبلي ش��ما كه 
سازمان تعاون روس��تايي بخشي از خرماي مازاد 
سال گذشته و سال هاي قبل را معدوم و دفع كرده، 
بفرماييد اين اتفاق كجا، چه زماني و با چه مقداري 
انجام شده، اظهار داش��ت: نمي دانم خرمايي كه 
تعاون روس��تايي خريداري كرده ب��وده در كجا 
معدوم شده است، فقط مي دانم اين اتفاق توسط 
سازمان تعاون روستايي افتاده و به علت به فروش 
نرفتن خرماي خريداري ش��ده خرم��ا در مكاني 
نيست و نابود شده است. وي در ادامه اظهار داشت: 
شما به دنبال جاي دفن و مقدار خرماي دفن شده 
نباشيد چون اين موارد يكي، دو تا نيست و در مورد 
محصولات كشاورزي ديگر هم اتفاق مي افتد، اما 

تنها برخي از آنها خبرساز مي شود. 
دبيركل انجمن خرماي ايران گفت: الان مش��كل 
ما مش��كل دفن خرما نيس��ت بلكه مشكل اصلي 
مازاد توليد است. دبيركل انجمن خرماي ايران در 
خصوص اظهاراتش با يک خبرگزاري تصريح كرد: 
من گفته ام چون خرماي خريداري ش��ده توسط 
سازمان تعاون روس��تايي خريداري مي شود و به 
فروش نمي رود، ممكن اس��ت مجبور به دفن آن 
شود. وي گفت: تا آنجايي كه مطلعم در سال هاي 

قبل بخشي از خرمايي كه توس��ط سازمان تعاون 
روستايي خريداري ش��ده به علت خرابي و فساد 
معدوم شده است، البته مديرعامل تعاون روستايي 
روز گذشته امحاي خرما در سال گذشته را تكذيب 
كرد. انتش��ار اين اخب��ار در ماه هاي گذش��ته، از 
نابساماني توليد، توزيع و ذخيره سازي محصولات 
كش��اورزي حكايت دارد و تداوم اين امر منجر به 
بي اعتمادي مردم به اين وزارتخانه و بازار محصولات 
كشاورزي مي ش��ود. اما پس از عادي بودن تاريخ 
مصرف برنج توس��ط وزير جهاد كش��اورزي، روز 
گذشته معاون زراعت وزير جهاد كشاورزي در جمع 
خبرنگاران درباره توزي��ع برنج هاي تاريخ مصرف 
گذشته، گفت: حداكثر تاريخ مصرف برنج سفيد، 
يک سال و نيم است، در حالي كه مي توان شلتوك 
برنج را تا 10 سال نگهداري كرد، اما اطلاعي از برنج 
توزيع شده ندارم كه فاسد بوده است يا خير زيرا اين 

موضوع ارتباطي به من ندارد. 
    كيفيت كودهاي داخلي، نگران كننده تر 

از نمونه هاي وارداتي
عباس كش��اورز از نگراني ه��اي اين س��ازمان در 
خصوص كيفيت كود هاي شيميايي داخلي سخن 
گفت و كيفيت ك��ود را خط قرمز اي��ن وزارتخانه 
دانس��ت. وي تأكيد كرد: كيفيت كودهاي عرضه 
شده توليد داخل يا وارداتي در بخش كشاورزي خط 
قرمز وزارت جهاد كشاورزي است كه به هيچ وجه 
از آن كوتاه نمي آييم.  كشاورز اظهار كرد: با توجه به 
تأثيري كه مصرف كودهاي شيميايي و ديگر انواع 
كود در سلامت محصولات كشاورزي، سلامت مردم 
و جامع��ه و محيط زيس��ت دارد، كيفيت كودهاي 
عرضه شده توليد داخل، وارداتي، دولتي، شبه دولتي 
يا بخش خصوصي براي وزارت جهاد كشاورزي از 
اولويت بالايي برخوردار است و خط قرمز ماست كه 

به هيچ وجه در مقابل آن كوتاه نمي آييم. 
معاون وزير جهاد كش��اورزي ادامه داد: كودهاي 
شيميايي تأثير بس��زايي روي بسياري از حوادث 
و اتفاقات طبيعي در شرايط غيرعادي مي گذارد 
به گونه اي كه مي توان گف��ت اگر از اين كودها به 
صورت بهينه استفاده كنيم، مي توانيم نسبت به 
مقاومت توليدات كشاورزي در برابر سرمازدگي و 

ديگر حوادث غيرمترقبه طبيعي اميدوار باش��يم 
كه نمونه هاي آن در عرصه ه��اي توليدي داخل 
ديده شده است و بهبود و اصلاح تغذيه مي تواند 
از بار خسارات وارد شده به باغات ناشي از سرماي 

بهاره بكاهد. 
   وضعيت نابسامان كودهاي شيميايي 

در دولت گذشته
 كش��اورز اظهار كرد: با ش��روع دولت يازدهم با 
انبارهاي خالي كود مواج��ه بوديم و عدم نظارت 
دقيق بر كيفيت كودهاي عرضه ش��ده، بنابراين 
چند س��ناريو را جلوي خود ق��رار داديم و ضمن 
ارزيابي دقيق عرضه شده به اين نتيجه رسيديم كه 
وضعيت كودهاي عرضه شده از نظر كيفي در آن 
بازه زماني اصلًا قابل اطمينان نبود و اولين كاري 
كه انجام شد استاندارد س��ازي اجباري كودهاي 
عرضه ش��ده و قانونمند كردن آن در س��اختاري 
مش��خص بود. وي تصريح كرد: در اي��ن زمينه با 
نهادهاي قضايي هماهنگي لازم صورت گرفت و 
ضمن ارزيابي از ميزان نگراني نس��بت به كيفيت 
كودهاي عرضه شده با عرضه كنندگان كودهاي 
بي كيفيت كه بس��يار نگران كننده ب��ود، برخورد 

قضايي جدي صورت گرفت. 
 معاون وزير جهاد كش��اورزي اعلام كرد: نگراني 
وزارت جهاد كشاورزي از كودهاي وارداتي كمتر از 
كودهاي توليد داخل از نظر كيفي است و بايد اين 
را بدانيم كه كود يک كالا نيست، بلكه تكنولوژي 
است و بايد همه دست به دست هم كمک كنيم تا 
تعاريف جديدي از اين مسئله به كشاورزان ارائه 
كنيم و كيفيت كودهاي عرضه شده را ارتقا دهيم. 
كش��اورز عامل تأخير در س��طح كودهاي توليد 
داخل و وارداتي را تأخير در تقاضاي درخواست 
توليد كنندگان و وارد كنندگان دانس��ت و گفت: 
تاكنون بيش از 50 درصد تقاضاي وارد كنندگان 
كود به ثبت رسيده، ولي توليد كنندگان داخلي 
كمتر از 30 درصد از تقاضاي خود را ثبت كرده اند.  
معاون وزير جهاد كش��اورزي تصريح كرد: سرانه 
مصرف كود در بخش كشاورزي در ايران نسبت 
به ميانگين جهاني پايين است و اعتقاد داريم بايد 
بيش از 80 درصد برآوردهاي مؤسسه آب و خاك 

در بخش كشاورزي مصرف شود. 
   موافق حذف يارانه كود هستيم

معاون وزير جهاد كشاورزي با بيان اينكه با حذف 
يارانه كود موافق هس��تيم، اظهار داش��ت: وقتي 
امكان تأمين يارانه وجود ن��دارد، اين امر منجر به 
زيان شركت هاي عرضه كننده كود و طلب آنها از 
دولت مي شود. كشاورز در پاسخ به اين سؤال كه با 
توجه به موافق بودن وزارت جهاد كشاورزي براي 
حذف يارانه كود شيميايي، چه  ساز و كار جايگزينی 
وجود دارد، گف��ت:  وقتي ما نمي تواني��م يارانه را 
تأمين كنيم، بنابراين در شركت هاي عرضه كننده 
كود زيان انباشت ايجادمي ش��ود و به اين ترتيب 
شركت هاي عرضه كننده كود از دولت طلبكار شده 
و از نظر بنيه مالي دچار ضعف مي شوند و ممكن 

است اين مسئله آنها را با نارسايي همراه سازد. 
وي تصريح كرد: همچنين بايد آثار حذف يارانه را 
در قيمت ها اعمال كنيم، پس بنابراين اگر بتوانيم 
تأثير ح��ذف يارانه ك��ود را در قيمت محصولات 
كشاورزي ببينيم، مي توانيم آن را عملياتي كنيم. 
كشاورز افزود: اما در شرايطي كه نسبت به تأمين 
قيمت هاي تضميني همواره كش��اورزان نسبت 
به تصميمات ما نارضايت��ي دارند، در حال حاضر 
امكان حذف يارانه ها وجود ندارد، اما وزارت جهاد 
كش��اورزي با حذف يارانه در صورت فراهم شدن 

اين دو شرط موافق  است.

روايتی از جلسه بررسي رانت ۶۵۰ ميليون يورويي 
شوراي رقابت خلاف عدالت عمل كرد

احم�د توكل�ي نماين�ده م�ردم ته�ران در جم�ع تع�دادي از 
دانش آموخت�گان اقتص�اد گف�ت: ش�وراي رقاب�ت عدال�ت را 
رعاي�ت كند. اين ش�ورا مرجعي اس�ت ك�ه بايد ب�دون تمايل به 
س�متي عدال�ت را در روش داوري و قض�اوت رعاي�ت كن�د. 
احمد توكلي، نماينده مردم تهران در جمع تعدادي از دانش آموختگان 
اقتصاد به جلس��ه روز دوش��نبه ۹۴/10/۷ ش��وراي رقابت براي ادامه 
رسيدگي به موضوع رانت موسوم به 650 ميليون يورويي اشاره داشت 
و گفت: دوشنبه هفته قبل بنده به عنوان شاكي از بانک مركزي و وزارت 
صنعت، معدن و تجارت، همچنين معاون و مديركل ارزي و دو مديركل 

از وزارت صنعت حضور داشتيم. 
توكلي گفت: در جلسه دوشنبه شورا تصميم گرفت كه از سه شركت غير 
از شركت خاص دعوت كند؛ سه شركتي كه از امتيازي كه بانک مركزي 
به ش��ركت خاص داده بود در همان زمان محروم شده بودند، من اسناد 
مكتوب اين ادعا را به ش��ورا ارائه كرده بودم و ش��ورا محتاج اين دعوت 
نبود، در عين حال من هم از اين كار استقبال كردم ولي چون دست اين 
شركت ها زير ساتور بانک مركزي اس��ت، علي القاعده بايد بدون حضور 
مقامات بانک مركزي از آنها به  عنوان مطلع دعوت مي شد ولي متأسفانه 

در حضور معاون ارزي بانک مركزي اين سه شركت را حاضر كردند. 
وي گفت: حتي من صبح دوشنبه با رياست محترم شورا تلفني تماس 
گرفتم و گفتم حضور من لازم اس��ت؟ پاسخ دادند: »ش��ما و دولتي ها 
حرفتان را زديد، فقط اين سه شركت هس��تند« ولي چنانكه گفتم سه 
شركت در شرايطي در شورا حاضر شدند كه دولتي هايي كه اين شركت ها 
از گزند آسيب آنها در امان نيستند هم حاضر بودند، خيلي عجيب است 
كه شاكي اي كه به عنوان نماينده ملت ايران اقدام كرده است از حضور در 
جلسه منع مي شود ولي متهمي كه آمريت نسبت به مطلعان دارد، حاضر 
است. توكلي با اين توضيحات سؤال كرد: »آيا براي اطلاعات مطلعي كه 
از منافع آتي اش از متهم حاضر مي ترس��د، ارزشي باقي مي ماند، آن هم 

متهمي كه اتهاماتش اعمال تبعيض است؟« 
نماينده ته��ران در مجلس و رئي��س هيئت مديره س��ازمان مردم  نهاد 
»ديده بان شفافيت و عدالت« در پايان افزود: اين اقدام شوراي رقابت عدم 
رعايت عدالت در روش بررسي است و زحمات برادران عضو شوراي رقابت 

را مخدوش مي سازد. 
توكلي در پاسخ به سؤالي مبني بر اينكه »چرا رسيدگي بيش از دو سال 
طول كشيده است؟ « در پاس��خ گفت: اصل موضوع اين بود كه در سال 
۹۲، دو امتياز ويژه به اين تاجر خاص داده شد؛ اولي براي ترخيص كالاي 
اساسي سه كشتي مربوط به اين تاجر ارز از هالک بانک تركيه دادند به 
 مبلغ 83 ميليون يورو، در حالي كه با ماه ها معطلي به شركت هاي ديگر 
ارز يوآن چين داده مي شد. فرق اين دو در تبديل ارز چين و هزينه هاي 
تبديل و انتقال ارز براي شركت هاي ديگر بود كه 10 تا 1۲ درصد بود كه 
براي يورو از تركيه حدود ۲ درصد بود. همين اختلاف دهها ميليارد تومان 
به نفع اين شركت خاص بود. از اين بدتر امتياز خاص ديگري بود كه به 
همان ش��ركت خاص دادند. اواخر آبان ۹۲ تفاهمنامه با او امضا شد كه 
مقدار 650 ميليون يورو با اعتبار خودش كالاي اساسي وارد كند و به جاي 
آنكه كشتي ها در بندر معطل شوند تا ارز درخواستي وي آماده شود و او 
ريال را به بانک مركزي بدهد و پس از دريافت ارز و انتقالش به فروشنده 
بعد از چندين ماه پرداخت جريمه تخليه به صاحب كش��تي، اين تاجر 
خاص بلافاصله پس از ورود كشتي به بندر اجازه تخليه، ترخيص و حمل 
به بازار را داشته باشد و پس از فروش در موعدهاي چهار، پنج و شش ماهه 
ريال به بانک مركزي بدهد و ارز را براي فروشنده خارجي بفرستد و بدين 
ترتيب هزينه دموراژ )تأخير تخليه كشتي(، انبارداري و خواب سرمايه 

نداشت و بازار را هم بيشتر و بهتر در دست مي گرفت. 
وي گفت: اين فرآيند نه تنها مورد اعتراض نبود بلكه كار درستي بود كه 
مي توانست به نفع تاجر و كشور و مصرف كننده تمام شود ولي اشكال 
در اين بود كه فقط به يک شركت دادند. من به عنوان نماينده مجلس 
شوراي اسلامي و نماينده مجلس در ش��وراي پول و اعتبار يک ماه و 
نيم مذاكرات و مكاتبات مكرر داش��تيم و فقط يک درخواست مطرح 
مي كردم و آن تعميم اين روش درست به همه شركت هاي فعال بود 
ولي مرتب طفره مي رفتند، بالاخره بنده طي گزارش��ي به نمايندگان 

مجلس موضوع را برملا كردم. 
دو، سه روز بعد از انتش��ار نامه من آقاي جهانگيري در واكنش به آن 
ضمن تأييد اصل كار كه مورد تأييد من هم بود دستور عمومي كردن 
آن روش را داد و در دو ماه آخر س��ال 13۹۲ چندين ش��ركت ديگر 
توانس��تند از اين روش البته با امتياز كمتري اس��تفاده كنند. همين 
امتياز انحصاري و طفره رفتن دوماه��ه بانک مركزي و وزارت صنعت 
در برابر تعميم اين روش، چندصد ميلي��ارد تومان به آن تاجر خاص 
منفعت رانتي رساند و بنابر گزارش ديوان محاسبات سلطه او را بر بازار 

نيز افزايش داد. 
توكلي گفت: حالا بانک مركزي و وزارت صنعت، معدن و تجارت مدعي اند 
كه آن روش روال كار بود، متأسفانه صداقت در كار نيست، اگر اين طور 
بود دليلي نداشت كه آن تاجر خاص دو، سه بار با وزير صنعت مكاتبه و 
درخواست كند كه وزير دو، س��ه بار به معاول اول نامه بنويسد، معاول 
اول هم حضوري و مكتوب به بانک مركزي دستور انجام بدهد و به قول 
خودش��ان كارگروه ويژه اقتصادي دولت اجراي اين روش را فقط به نام 
شركت اين تاجر خاص تصويب كند، تفاهمنامه امضا شود، بعد صورت 
بگيرد! روال عادي يک بانک كه اين  همه مقدمه نمي خواهد چنان كه بعداً 

كه مجبور شدند به روال تبديلش كنند، هيچ يک از اينها را نخواست. 
در پاسخ به اين سؤال »مراجع ذي ربط ديگر چه نظري داشتند؟« توكلي 
پاسخ داد: دادستان ديوان محاس��بات رانت و تبعيض را تأييد كرد و به 
نعمت زاده و سيف تذكر داد. كميسيون اصل ۹0 كتباً و رسماً تبعيض را 
محرز اعلام كرد. بازرسي كل كشور نيز به همين نتيجه رسيد و رانت تأييد 
شد و حتي وزارت اطلاعات با تأكيد زيادي بانک مركزي و وزارت صنعت 
را مقصر شناخت. حالا من منتظرم شوراي رقابت نظرش را اعلام كند و 
ان شاءالله از هر طريق قانوني كار را تا تنبيه متخلفان ادامه مي دهم مگر 

آنكه صريحاً اشتباه خود را بپذيرند تا ديگر تكرار نكنند. 
از توكلي پرسيده شد: »در جلسه  بعد شما دعوت شده ايد؟« گفت: هنوز 
نه. ولي ش��نيده ام آن تاجر خاص را دعوت كرده اند در حالي كه اصلًا او 

طرف شكايت نيست.

اقدام دولت براي دور زدن مجلس
  قراردادهاي جديد نفتي

به هيئت تطبيق قوانين مي رود 
قرارداده�اي جديد نفت�ي مصوب در هيئ�ت دولت، قرار اس�ت 
ب�ه زودي در هيئ�ت تطبي�ق قواني�ن بررس�ي و اجرايي ش�ود. 
به گزارش فارس، قراردادهاي جديد صنعت نفت كه توسط كارگروهي 
ويژه از ابتداي آغاز دولت يازدهم در وزارت نفت تدوين شده است و ماه 
گذشته نيز بخش هايي از اين قرارداد در كنفرانس تهران با حضور دهها 
شركت بين المللي رونمايي شد، قرار است به زودي در هيئت تطبيق 

قوانين مورد بررسي قرار گيرد. 
در واقع پس از تدوين قراردادهاي جديد و بازبيني آن توسط معاونت 
حقوقي رئيس جمهور اين قراردادها در هيئت دولت مورد تصويب قرار 
گرفت، از اين جهت قرار است متن اين قرارداد جديد در هيئت تطبيق 

قوانين مورد ارزيابي قرار گيرد و پس از تصويب اجرايي خواهد شد. 
پيگيري ها حاكي از آن است كه اين كار از لحاظ قانوني منعي ندارد و 
در واقع دولت قصد دارد با خروج مجلس از بررس��ي روي قراردادهاي 
جديد صنعت نفت اين قراردادها را س��ريع تر اجرايي كند كه اين كار 
دولت يعني كنار گذاش��تن نمايندگان مجلس از بررسي قراردادهاي 
جديد صنعت نفت كه قرار است سال ها در صنعت نفت مورد استفاده 
قرار گيرد و شائبه هايي را ايجاد كرده است. از طرفي نيز اين كار دولت 
به رغم قانوني بودن موجبات اعتراض بسياري از نمايندگان به خصوص 
اعضاي كميسيون انرژي مجلس را فراهم كرده است. ولي با اين حال 
وزير نفت اعلام كرده است قراردادهاي جديد صنعت نفت نيازي نيست 
براي بررسي به مجلس برود و نيازي به  تصويب مجلس شوراي اسلامي 
ندارد، زيرا آنچه را كه نياز بوده پيش  از اين تصويب شده است و برخي از 

نمايندگان اعتراض خود را به رئيس مجلس انتقال داده اند.
------------------------------------------------------
پرداخت حقوق كارمندان دولت به مشكل خورد 
ي�ك عض�و كميس�يون برنام�ه و بودج�ه مجل�س ب�ا اش�اره 
به كس�ري بودجه دولت در س�ال جاري گف�ت: در يك�ي، دو ماه 
اخير حق�وق كارمندان به موق�ع پرداخت نش�ده و اي�ن نگراني 
به وج�ود آمده ك�ه دول�ت در ماه ه�اي آخر س�ال نيز ب�ا كمبود 
نقدينگي  نتوان�د حق�وق كارمندان را س�ر وق�ت پرداخت كند. 
موسي الرضا ثروتي در گفت وگو با تسنيم، با اشاره به اينكه بودجه امسال 
كشور ۲۲۴ هزار ميليارد تومان تعيين شده بود، اظهار داشت: در حال 
حاضر دولت در بخش نفت صددرصد ميزان درآمد را كه حدود 56 هزار 
ميليارد تومان است، كس��ب كرده، اما از محل ماليات و عوارض فقط 

توانسته است ۷0 درصد درآمد خود را محقق كند. 
 وي با بيان اينكه ايجاد ركود در سطح بازار باعث شده تا اخذ ماليات و 
عوارض توسط دولت با مشكلاتي همراه شود، افزود: اين موضوع نقش 

مهمي را در كمبود نقدينگي دولت دارد. 
 اين عضو كميس��يون برنامه و بودجه با تأكيد ب��ر اينكه دولت تاكنون 
منابع طرح هاي عمران��ي را كه تا امروز 3۲ هزار ميليارد تومان اس��ت 
تخصيص نداده اس��ت، گفت: اين در حالي اس��ت كه تا پايان سال ۹۴ 
بايد حدود ۴3هزار ميليارد تومان منابع براي اجراي طرح هاي عمراني 

تخصيص پيدا كند. 
 ثروتي اضافه كرد: حتي دولت در پرداخت يارانه ها با مشكلاتي روبه رو 
شده و قرار بود يارانه  6  ميليون پردرآمد قطع شود، اما هنوز دولت جرئت 
اين كار را پيدا نكرده و در حال حاضر فقط يارانه 3  ميليون نفر پردرآمد 
حذف شده است.  وي با ابراز اينكه در كنار اين موضوعات دولت براساس 
بودجه بايد ۴ هزار ميليارد تومان به بيمه بي��كاري تخصيص مي داد، 

تصريح كرد: اين اعتبارات نيز هنوز اجرايي نشده است. 
 اين عضو كميسيون برنامه و بودجه مجلس اضافه كرد: مجلس مصوب 
كرده بود تا دولت از اول فروردين اقدامات لازم را براي ثبت نام آن دسته 
از افرادي كه هنوز يارانه نگرفته اند، انجام دهد تا با ابلاغ يک دستورالعمل 
امكان ثبت نام آنها نيز فراهم شود، اين موضوع نيز هنوز اجرايي نشده 
است.  ثروتي با اشاره به اينكه در بخش مسكن نيز هزار و 300 ميليارد 
تومان بايد يارانه تخصيص پيدا مي ك��رد، گفت: دولت به دليل كمبود 

بودجه اين موضوع را نيز اجرايي نكرده است.

سرمایه واردکنندگان مهم تر از سلامت مردم شد!
از امحاي »سيب زميني سالم« تا توزيع »برنج فاسد«

ب�ورس ته�ران در    بورس
معام�لات آخرين 
روز هفته بعد از مدت ها روند نزولي و فش�ار 
فروش، ب�راي اولين ب�ار با تقاض�اي پرحجم 
خريد در برخي نمادها مواجه شد و سهامداران 

را سورپرايز كرد. 
معاملات ديروز بورس ته��ران در فضاي مثبتي 
دنبال شد به طوري كه بازار سرمايه بعد از ماه ها 
روند نزولي و افزايش فشار فروش، شاهد بهبود 
وضعيت بازار و افزايش تقاضا براي خريد بود به 
طوري ك��ه معاملات ديروز ب��ورس تهران رنگ 
ديگري به خود گرفت و سهامداران را شگفت زده 
كرد.  بر اين اساس بورس تهران در بازار ديروز بعد 

از مدت ها تقاضاي خريد به خود ديد و تحركات 
مثبتي در تمام سهم هاي بازار به ويژه گروه بانكي 
به وجود آمد ك��ه اين روند موجب خوش��حالي 
س��هامداران و افزايش انگيزه براي خريد س��هم 
شد به طوري كه به رغم وجود فشار عرضه، اقبال 
س��هامداران و حمايت حقوقي ها مانع از ريزش 

قيمت ها در بورس شد. 
به نظر مي رس��د نزديک ش��دن به زم��ان رفع 
تحريم ها به خصوص تحريم ه��اي بانكي زمينه 

رش��د بورس را در س��هام ش��ركت هاي متأثر از 
تحريم به خصوص سهام بانكي فراهم كرده است، 
البته روند ديروز بورس گرچه س��يگنالي مثبت 
براي اهالي تالار شيشه اي به حساب آمد اما با اين 
افزايش مقطعي نمي توان گفت كه روند صعودي 
بازار سرمايه آغاز شده است و بايد منتظر تحركات 

بعدي بورس در روزهاي آتي بود. 
با اين حال برخلاف انتظ��ار روند مثبتي در اكثر 
س��هم ها حاكم بود كه اين موضوع موجب رشد 

۲۲1 واحدي شاخص و رس��يدن اين متغير به 
هزار و 6۹1 واحد ش��د. در بازار روز گذشته   61
علاوه ب��ر مپنا، بانک ه��اي تجارت، پاس��ارگاد، 
صادرات، انصار، پتروش��يمي مبين، بانک سينا، 
ايران خودرو و گروه بهمن بيش��ترين تأثير را در 
رشد بورس گذاشتند و ش��ركت هاي نفت و گاز 
پارسيان، غدير و  فولاد خوزس��تان مانع از رشد 

بيشتر شاخص شدند. 
ش��اخص كل قيمت و بازده نقدي بورس تهران 
در پايان معاملات ديروز با افزايش ۲۲1 واحدي 
به رقم 61 هزار و 6۹1 واحد رسيد. شاخص كل 
هم وزن نيز با 55 واحد رش��د عدد ۹ هزار و 651 

واحد را به نمايش گذاشت.

سورپرايز بانكی سهامداران 

رشد 221 واحدی شاخص كل بورس

مهران ابراهیمیان

بهناز  قاسمی
  گزارش   يك

 1394/5/5 مورخ   179140 شماره  سند  رونوشت  استناد  به 
اسداله  آقاى  آبادان،   34 شماره  رسمی  اسناد  دفترخانه 
ثبت  به شماره  اوستا 8  دانگ یدك کش  تمامى 6  رحمانى، 
به  عبود  فرزند  موسى خلفى  آقاى  به  را  20794- خرمشهر 
شماره شناسنامه 4 صادره از آبادان انتقال قطعى داده است.
مراتب به موجب ماده 25 قانون دریایی ایران آگهی می گردد.

 آگهی


